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با وجود گذشــت ۲۴ روز از سال جدید و تصویب 
لحظه آخری مصوبه افزایش ۳۵ درصدی مزد در 
پایان سال گذشته، همچنان حواشی بر سر نحوه 
تعیین دســتمزد و رقم آن ادامه دارد و کارگران از 
درخواست برای ابطال مصوبه مزد سخن می گویند.

آن طور که نمایندگان کارگری می گویند، در پایان سال گذشته 
به دلیل اعتراض به شکل تعیین دستمزد، نمایندگان کارگری 
از شورای عالی کار خارج شــده و دو ضلع نمایندگان دولت و 
کارفرمایان بر روی افزایش حقوق به نتیجه رســیدند و بدون 
امضای نمایندگان کارگری، عدد دستمزد ۱۴۰۳ کارگران تعیین 
شده است.بر اساس مصوبه شورای عالی کار، حداقل دستمزد 
کارگران در ســال ۱۴۰۳ نسبت به سال ۱۴۰۲ به میزان ۳۵.۳ 
درصد افزایش یافت. بر این اساس، حداقل دستمزد کارگران از 
۵ میلیــون و ۳۰۸ هزار تومان به ۷ میلیون و ۱۸۲ هزار و ۱۰۶ 

تومان افزایش یافت.
نتایج یک تحقیق نشان می دهد که اگر حداقل دستمزد مطابق 
ماده ۴۱ قانون کار با تورم بانک مرکزی از ۱۳۹۰ رشد کرده بود، 
باید امروز ۸ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان تعیین می شــد که ۲۵ 
درصد بیشتر از ۷ میلیون و ۱۸۲ هزار تومان تعیین شده توسط 
دولت است.مقایسه آماری صداوسیما از نرخ حقوق کارگران در 
سال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ هم نشان می دهد حقوق کارگران ۴ دلار 

هم نسبت به پارسال کاهش یافت!
حال این در شرایطی است که از ابتدای سال تاکنون که ۲۴ رو 
گذشته، قیمت کالاها همراه با افزایش نرخ دلار روندی صعودی 
به خود گرفته اســت و همین موضوع باعث شده کارگران از 

عقب ماندگی بیشتر دستمزد نسبت به تورم صحبت کنند.
روایت یک اتفاق عجیب در تعیین دستمزد

علی رضا میرغفاری، نماینده کارگری شورای عالی کار که پیش 
از این روی افزایش حقوق کارگران تا سطح ۱۵ میلیون تومان 
تاکید داشت، در گفت وگو با خبرآنلاین درباره جلسه شورای عالی 
کار گفت: همه نمایندگان کارگری در اعتراض به شیوه تعیین 

دستمزد از جلسه شورای عالی کار بیرون آمدند.
وی در پاســخ به این پرسش خبرآنلاین که آیا می شود رقم 
دستمزد را بدون امضای نمایندگان کارگری مصوب کرد؟ افزود: 
اصل سه جانبه گرایی باید رعایت شود که متاسفانه رعایت نشده 
است و شاهد این قضیه هم این است که هر چقدر دولت سعی 
می کند اصل بی طرفی خود را نشان دهد، ولی عملا در واقعیت 
بی طرف نیست و تصمیم گیر اصلی، خود نمایندگان دولت هستند.

نماینده کارگران در شورای عالی کار تصریح کرد: وقتی خواسته 
ما دیده نمی شود و هر سال سفره کارگران کوچک و کوچک تر 
می شود و یک تهاجم بزرگ به سمت سرکوب مزدی داریم، دلیل 
دیگری ندارد که بخواهیم در جلسه بمانیم و شریک تصمیمات 
نماینده دولت برای تطهیر خودش شویم. ما در این ننگ به هیچ 
عنوان شریک نیستیم.وی در واکنش به افزایش ۳۵ دستمزد و 
اثرگذاری آن در معیشت کارگران تاکید کرد: واضح و مشخص 
اســت که هر سال قدرت خرید کارگران کاهش پیدا می کند و 

توانایی قدرت اقتصادی ما روز به روز کاهش پیدا می کند.
رقم واقعی دستمزد چقدر است؟

آیت اسدی، عضو شــورای عالی کار نیز در این زمینه گفت: 
یکی از واقعیات مزد مصوب شورای عالی کار که بدون امضای 
کارگران به تصویب رســید، این است که در عمل این میزان 
افزایــش نه ۳۵ درصد که زیر ۳۰ درصد خواهد بود؛ زیرا بحث 
کسورات، بیمه و مالیات بر حقوق عملا افزایش حداقل بگیران 
را زیر ۳۰ درصد و برای ســایر ســطوح زیر ۲۰ درصد افزایش 
را رقم می زند.وی در توضیح فنی این موضوع گفت: اگر دقیقا 
مبالغ مزایای مزدی و خود پایــه مزد و درصد افزایش را جمع 
بزنیم، بدون کسورات نیز به ۳۵ درصد افزایش نسبت به مزد سال 
قبل نمی رسد. اگر کسورات بیمه ای و مالیاتی نیز از حقوق باوجود 
اینکه مالیات بر دریافتی هنوز بر مبنای کمتر از ۱۰ میلیون تومان 
معافیت می گیرد، بدین ترتیب اکثریت قاطع مزدبگیران ما هنوز 

باید ۱۰ درصد مالیات از حقوق شان کسر شود.
عضو شورای عالی کار تصریح کرد: طبق قانون کار ما موظف 

هستیم برای یک فرد جویای کار مجرد حقوق تصویب کنیم. 
برای چنین فردی با کسر حق بیمه و مالیات به عددی کمتر از ۹ 
میلیون تومان دریافتی )۸ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان( می رسیم. 
این یک نوع بازی با آمار است که بگوییم مزد به ۱۲ یا ۱۱ میلیون 
تومان به طور عمده رسیده و بخش خاصی از کارگران عائله مند به 
این میزان )تازه بدون کسر بیمه و مالیات( می رسند.اسدی تصریح 
کرد: وزیر کار دولت سیزدهم در جلسات گفتند ما تکانه ای برای 
بهبود به مزد کارگران می دهیم. امروز می توان به صراحت گفت 
که این تکانه وزیر محترم رو به عقب بوده و کارگران در زمینه 
مزدی تکانی رو به عقب داشتند. به همین دلیل وقتی قرار شد ما 
آخرین دور مذاکرات اصلی را بکنیم، پخش تلویزیونی قطع شد و 

از رسانه ها خواستند که در بیرون جلسه قرار بگیرند.
وعده ها درباره کاهش تورم محقق نشد

مجتبی حاجی زاده، دبیر اجرایی خانه کارگر آران و بیدگل نیز 
گفت: وعده ها در مورد کاهش نرخ تورم محقق نشــد و آنچه 
مردم در سفره خود حس می کنند با لیستی که دولت از اقداماتِ 
خود می دهد، تفاوتِ اساسی دارد. دولت اساسا در مورد اقدامات 
خود در رابطه با ایجاد امنیت شغلی و معیشت کارگران و کنترل 
نرخ تورم بزرگ نمایی می کند، در حالی که این اقدامات تاثیری 
بر زندگیِ مردم نگذاشته است.او افزود: اعداد و ارقام، سفره مردم 
را پُر نمی کند، دســتمزد عادلانه و قانونی و اقدامات اساسی در 
راســتای حمایت از نیروی کار و تغییر اساســیِ سیاست های 
اقتصادی است که اوضاع معیشت را بهبود می بخشد و سفره 

کارگران را پُر می کند.
حاجی زاده گفت: رئیس سازمان برنامه بودجه در مصاحبه ای، 
به تلاش دولت بــرای کاهش نرخ تورم به »بیش از ۲۲ واحدِ 
درصد« اشاره کردند! این چه دستاوردی است و چه تأثیری بر 
زندگیِ کارگران گذاشته است؟ دلار ۶۴ میلیون تومانی و سکه ۴۵ 
میلیون تومانی هم دستاورد است! افزایش نرخ ارز و سکه است 
که بر زندگی و سفره ی مردم تأثیر می گذارد، نه کاهش کمتر از 

یک درصد نرخ تورم!

 واکنش مجلس به افزایش حقوق کارگران: 
حداقل حقوق کارگران باید ۲۱ میلیون تومان باشد

علی بابایی کارنامی، رییس فراکســیون کارگری مجلس در 
همین رابطه در واکنش به مصوبه مزدی شورای عالی کار، گفت: 
تصمیم گیری برای تعیین حداقل مزد کارگران در شورای عالی 
کار برخلاف میل کارگران کشور صورت گرفته و به هیچ عنوان 
مورد تایید فراکسیون کارگری مجلس نیست.وی افزود: به عنوان 
رییس فراکسیون کارگری مجلس پیش از این تصمیم نیز به 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی متذکر شــده بودم، چنانچه در 
شورای عالی کار بر خلاف قوائد و قانون تصمیم گیری شود، حتما 
ورود خواهیم کرد و با توجه به تصمیم اتخاذ شــده مجلس به 
این موضوع ورود خواهد کرد.او متذکر شد: بر اساس برآوردها و 
پژوهش های صورت گرفته در مرکز پژوهش ها، سبد معیشتی 
کارگران حدود ۲۱ میلیون تومان تخمین زده شــده بنابراین 
حداقل مزد در سال ۱۴۰۳ باید ۴۵ درصد افزایش داشته باشد.

بابایی کارنامی عنوان کرد: طی ۲ سال گذشته تصمیمات شورای 
عالی کار نیز بر مــدار قانون نبوده و با توجه به این که نماینده 
کارگران در جلسه شورای عالی کار نیز مصوبه شورا را امضا نکرده 

است، این تصمیم از نظر ما چارچوب قانونی ندارد.
مصوبه افزایش حقوق کارگران باطل می شود؟

در همین خصوص احسان سهرابی، فعال کارگری در خصوص 

مذاکرات مزدی ۱۴۰۳ و نتایج آن گفت: امسال بدترین رفتار را 
تیم دولتی با نمایندگان کارگری شورای عالی کار به عنوان نماینده 
بیش از نیمی از جمعیت کشور داشتند؛ پیشنهادات کارگران را 
نشنیدند و تلاشی برای رســیدن به اجماع صورت نگرفت.به 
گفته وی، مزد ۱۴۰۳ هیچ تناســبی با تورم رسمی و نرخ سبد 
معیشت حداقلی ندارد و متاسفانه وزیر کار و معاون وزیر در مقابل 
اجرای قانون موضع شدید گرفتند.سهرابی تصریح کرد: در این 
مرحله، خواسته جامعه کارگری، »ابطال مصوبه دستمزد« است؛ 
مصوبه مــزدی ۱۴۰۳ به دلیل  عدم تطابق با قانون و به خاطر 
اینکه نمایندگان کارگری آن را امضا نکردند، بایستی در اسرع وقت 
ابطال شود. تصویب مصوبات با اکثریت آرا در شورای عالی کار 
کاملا ناعادلانه است؛ این مزد مصوب، فقط خواسته کارفرمایان 
و دولت بوده که با تبانی با هم، مزدی را به تصویب رساندند که 
نماندگان جامعه هدف به هیچ وجه آن را قبول نداشته اند.او با بیان 
اینکه امسال دیوان عدالت اداری باید مسوولانه به این مساله ورود 
کند، تاکید کرد: آنچه اتفاق افتاد، چانه زنی نبود، فقط و فقط تبانی 
دولت و کارفرمایان بود؛ مهم تر از همه، به بند یک و بند دو ماده 
۴۱ قانون کار عمل نشد؛ حتی حاضر به سبد پذیرش نرخ سبد 
معیشت خانوارهای کارگری نشدند؛ دیوان عدالت نباید در مقابل 
این بی عدالتی بی تفاوت باشد؛ ضمن اینکه نمایندگان مجلس نیز 

قبل از هر چیز باید نسبت به استیضاح وزیر کار اقدام کنند.

اسدی عضو شورای عالی کار: میزان افزایش واقعی دستمزد زیر ۳۰ درصد است؛ نه ۳۵ درصد

شوک جدید به سفره خانوار
 مجلس جدید، قانون متناسب سازیِ 

حقوق بازنشستگان را اصلاح کند
رئیس کانون عالی کارمندان بازنشسته مشمول قانون تأمین اجتماعی از 
مجلس جدید خواستار تغییر مصوبه متناسب سازی حقوق بازنشستگان 

تامین اجتماعی شد.
عباسعلی سلطانی کیا، رئیس کانون عالی کارمندان بازنشسته مشمول قانون تأمین اجتماعی، 
در اعتراض به نحوه ی متناسب سازیِ حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی گفت: مطابق ماده ۷۷ 
قانون تأمین اجتماع، اولین مستمری بازنشستگان مشمول قانون تأمین اجتماعی، متناسب سازی 
و ضریب حقوق هر بازنشسته نسبت به حداقل دستمزدِ سالِ برقراری مستمری تعیین می شود. 
این موضوع دائمی است و در مصوبه مجلس نیز باید تأکید شود که متناسب سازی دایمی است. 
وی افزود: با این اوصاف، تصویب فرمول ۹۰ درصدی بازنشســتگان صندوق کشوری برای 
بازنشستگان مشمول قانون تأمین اجتماعی ناحق و البته اشتباه است. چراکه حقوق بازنشستگان 
صندوق کشوری فقط در یک مرحله به میزان ۹۰درصد شاغل همتراز تعیین می شود، که معادل 

۹۰ درصد همان حقوق سال آخر اشتغال خود شخص بازنشسته است. 
سلطانی کیا ادامه داد: به عبارتی دیگر، حقوق سال آخر اشتغال هر بازنشسته صندوق کشوری 
۱۰ درصد کاهش می یابد، اما با مصوبه مجلس عملا حقوق بازنشسته مشمول قانون تأمین 
اجتماعی دو مرتبه کاهش می یابد. مرتبه ی اول، مطابق ماده ۷۷ قانون دایمی تأمین اجتماعی، 
متناسب ســازی دایمی شده و ضریب متناسب سازی دایمی تعیین می گردد و حقوق ماه اول 
بازنشستگی حقوق متناسب سازی شده و معدل حقوق ۲ سال آخر اشتغال است. به گزارش 
تجارت نیوز، سلطانی کیا ادامه داد: مرتبه ی دوم مجددا مطابق جز ۲ بند الحاقی ۲ ماده ۲۹ لایحه 
برنامه هفتم به میزان ۱۰ درصد دیگر حقوق متناسب سازی شده قبلی مجددا کاهش می یابد، به 
عبارتی دیگر، با مصوبه مجلس مجددا حقوق متناسب سازی شده مشمول تأمین اجتماعی ۱۰ 
درصد دیگر کاهش می یابد. هر فرد بازنشسته دارای ضریبی نسبت به حداقل حقوق دستمزد 
سال برقراری مستمری است که حقوق هر فرد بازنشسته باید مطابق با این نسبت در همه دوران 
بازنشستگی برقرار شود، که قانون گذار محترم اجرای آن را توسط ماده ۹۶ قانون دایمی تأمین 

اجتماعی تثبیت کرده است. 
وی بیان کرد: متاسفانه مجلس گذشته، بدون توجه به اینکه حقوق و ضریب متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان مشمول قانون تامین اجتماعی مطابق ماده ۷۷ تعیین شده است، فرمول 
همسان سازی حقوق بازنشستگان صندوق کشوری را عینا برای بازنشستگان تامین اجتماعی 
مصوب کرده اند. عملا و مجددا مطابق این مصوبه ۱۰ درصد دیگر از حقوق قانونی هر فرد 
بازنشسته تامین اجتماعی از ماه اول بازنشستگی کاهش می یابد واین موضوع مغایر با حقوق 
متعینه بازنشستگی هر فرد است که طبق ماده ۷۷ تعیین و متناسب سازی می شود. و لذا ضروری 
است مصوبه جز ۲ بند الحاقی ۲ ماده ۲۹ قانون برنامه هفتم توسعه اصلاح گردد. چون اولین 
حقوق بازنشستگی هر فرد بازنشسته طبق ماده ۷۷ قانون دایمی تامین اجتماعی متناسب سازی 
می شود و دارای ضریبی نسبت به حداقل دستمزد و ضریبی دایمی است و همیشه باید برقرار 
باشد. سلطانی کیا گفت: در واقع، مصوبه متناسب سازی مستمری بازنشستگان ذی حق سازمان 
تامین اجتماعی نه تنها عقب ماندگی حقوق بازنشستگان از نرخ تورم ۱۵ساله را جبران نمی کند، 
بلکه مجددا با کاهش ۱۰درصدی، حقوق متناسب سازی شده این بازنشستگان را کاهش مجدد 
می دهد و با نادیده گرفتن ضریب برقراری حقوق بازنشستگان باعث تضییع حقوق آنان می شود. 
وی تأکید کرد: می بایست با اصلاح مصوبه مجلس مانع تضییع حق قانونیِ این بازنشستگان 
شد. با این وصف باید عبارتِ »۹۰درصد« از سطرآخر مصوبه فوق الذکر حذف و کلمه »برابر« 

جایگزین آن گردد.

قیمت ساخت مسکن دیگر قابل پیش بینی نیست
قیمت ها آنقدر مواج شــده که قیمت تمام شده ساخت مسکن دیگر قابل 
پیش بینی نیست چراکه این افزایش نرخ دلار بر تمام بازارها اثرگذار است.

محمدرضا رضایی کوچی، رییس کمیسیون عمران مجلس گفت:ساخت بیش از دو میلیون 
واحد مسکونی از پروژه نهضت ملی مسکن آغاز شده است. پیش از این ساخت ۱.۸ میلیون 
واحد مسکونی با پیشرفت فیزیکی ۲۵ درصد در حال اجرا بود اما پیشرفت فیزیکی پروژه در 

حد ۲۵درصد مانده است.
به گزارش تجارت نیوز، در مجموع سرعت پیشرفت فیزیکی پروژه  نهضت ملی مسکن ضعیف 
است. البته دلیل این کاهش سرعت پیشرفت فیزیکی هم این است که در حال حاضر قیمت 
تمام شده ساخت مســکن افزایش پیدا کرده است.همین روند افزایش نرخ دلار بر پیشرفت 

فیزیکی تمام پروژه ها از جمله ساخت مسکن و نهضت ملی مسکن تاثیر می گذارد.

بانک مرکزی می گوید ما به نرخ آزاد ارز کاری نداریم 
در صورتی نرخ آزاد با بانک مرکزی کار دارد

قادری، عضو کمیسیون برنامه و بودجه گفت: متاسفانه استدلال بانک مرکزی 
این است که وقتی ارز کالا های اساسی با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان تامین می شود، 
نباید شــاهد افزایش قیمت در بازار باشیم در صورتی که چنین موضوعی 

امکان پذیر نیست.
جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: درحال حاضر دو 
نوع تقاضا برای ارز و سکه وجود دارد که شامل تقاضای عادی و سفته بازی می شود. در شرایطی 
که نرخ تورم بالا باشد و مردم نگران حفظ قدرت خرید خود باشند، طبیعی است که تقاضای 
آن ها برای ارز، سکه، طلا، خودرو و ... افزایش پیدا می کندوی افزود: وقتی که نرخ تورم در طول 
سال های گذشته بالای ۴۰ درصد بوده است، نباید انتظار داشت که نقدینگی خود را به جای ارز 

و سکه در سیستم بانکی قرار دهند تا با نرخ ۲۳ درصد سود بگیرند
به گزارش تجارت نیوز،  عضو کمیسیون برنامه و بودجه در ادامه گفت: متاسفانه استدلال بانک 
مرکزی این است که وقتی ارز کالاهای اساسی با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان تامین می شود، نباید شاهد 
افزایش قیمت در بازار باشیم در صورتی که چنین موضوعی امکان پذیر نیست. بانک مرکزی 

می گوید ما به نرخ آزاد ارز کاری نداریم در صورتی نرخ آزاد با بانک مرکزی کار دارد.
قادری افزود: وقتی نقدینگی کشور از بانک ها خارج شود و به سمت ارز و سکه برود، دیگر منابع 
در اختیار تولید قرار نمی گیرد؛ لذا در این شرایط راهی جز این نداریم که مردم را در پروژه های 
مهم وزارت نفت، وزارت راه و دیگر وزارتخانه  ها مشارکت دهیم. درواقع نقدینگی باید به سمت 

پروژه  هایی برود که کف سود را برای مردم تامین کند.

سازمان امور مالیاتی:
مهریه معاف از مالیات است

به دنبال انتشار برخی اخبار مبنی بر اینکه قرار است به مهریه مالیات تعلق 
بگیرد، سازمان امور مالیاتی ضمن تکذیب این ادعاها اعلام کرد که طبق ماده 

۱۴۴ قانون مالیات های مستقیم، مهریه معاف از مالیات است.
به گزارش ایسنا، در روزهای اخیر برخی رسانه ها خبری با این مضمون منتشر کردند که قرار 

است از این پس مهریه مشمول مالیات شود. اعداد و ارقامی هم برای این ادعا مطرح کردند.
 در ادامه نیز مطابق معمول شایعاتی درخصوص مالیات مهریه در فضای مجازی دست به 
دست شد.این در حالی است که به موجب ماده ۱۴۴ قانون مالیاتهای مستقیم، مهریه معاف از 
مالیات است.مدیرکل روابط عمومی سازمان امور مالیاتی با تکذیب مالیات مهریه اعلام کرد: 
»یک دروغ دیگر برای تشویش اذهان عمومی! مهریه به موجب ماده ۱۴۴ قانون مالیاتهای 
مستقیم معاف از مالیات اســت«.مطابق ماده ۱۴۴ جهیزیه منقول و مهریه اعم از منقول و 

غیرمنقول و ... از پرداخت مالیات معاف می باشد.

شرایط حج عمره ۱۴۰۳ اعلام شد
پس از اعــلام هواپیمایی ایران ایر از موافقت عربســتان با صدور مجوز 
پرواز های عمره، سازمان حج و زیارت به اطلاع دفاتر خدمات زیارتی رساند 

که اعزام زائران عمره از )سوم اردیبهشت ماه( آغاز می شود.
روز های اخیر سازمان حج و زیارت از صدور مجوز پرواز های ایران به عربستان خبر داد و اعلام 
کرد »اعزام زائران عمره از )سوم اردیبهشت ماه( آغاز می شود.«بنا به این گزارش، با اعلام رسمی 
این خبر حال و هوای زائرین این پرواز رنگ و بوی دیگری گرفت، زیرا پس از ۹ سال چشم 
انتظاری، انتظار ها در حال نزدیک شدن به مقصد نهایی است؛ اما با توجه شرایط فعلی و نزدیک 
شدن به پرواز های حج تمتع اعزام زوار از ایران در دوره کوتاه ۱۰ روزه )۵ روز در مدینه و ۵ روز در 
مکه( در ماه شوال انجام خواهد شد.طبق اطلاعیه خود سازمان حج و زیارت این سازمان امکان 
اعزام همه این عزیزان را نداشته و اولویت اعزام با متقاضیانی است که در کاروان های عمره سال 
۱۴۰۲ ثبت نام قطعی و واریز وجه کردند، در اولویت ثبت نام قرار گرفتند و هزینه این سفر بین 

)۴۰ میلیون و ۶۰۰ هزار تا ۴۲ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان( خواهد بود.
همچنین با توجه به کاهش تعداد زوار موجب کم شدن تعدادی از گروه های اعزامی می شود؛ 
نام نویسی حج عمره، اعلام عمومی ندارد و گروه های اعزامی باید با تماس از افراد ذکر شده، 
کاروان هایشــان را آماده اعزام کنند.به گزارش مهر، ثبت نام زائران حج عمره تنها به صورت 
حضوری در دفاتر زیارتی مشخص شده یا از طریق سامانه )»umrah.haj.ir« به این منظور 
شخص باید روی آدرس آبی رنگ کلیک کند سپس کد ملی و رمز خود وارد کند( خواهد بود.

به دلیل فاصله زمانی بسیار محدود تا شروع اعزام کاروان های عمره، لازم است پیگیری لازم 
و مؤثر از طریق دفاتر زیارتی مجری به منظور ثبت نام قطعی، واریز وجوه، تحویل مدارک و 
سایر امور لازم برای دریافت روادید انجام شود.علاوه بر اقدامات سازمان حج و زیارت، شرکت 
هواپیمایی جمهوری اسلامی نیز از آمادگی کامل خود را برای انجام پرواز های حج عمره اعلام 

کرده است.

اخبار کوتاه 

یک عضو کمیســیون برنامــه و بودجه 
گفت: پیش بینی می شد که منابع کشور 
پاسخگوی خرج و هزینه دولت هم نیست و 
چون منابع کشور هزینه دولت را نمی تواند 
تامین کند دولت باید بــرود راهکارهای 
دیگری پیدا کند. راهکار هم سرمایه گذاری 
بیرونی و داخلی است که می تواند اقتصاد 
ایران را نجــات دهد که هر دو جا مغفول 

مانده و برنامه ای هم برایش ندارد.
جبار کوچکی نژاد  در مورد ضرورت تغییر تیم اقتصادی دولت بعد از نوسانات اخیر 
ارز و طلا یا تغییر رویه ها، گفت: من اعتقادم این است که رویه  ها را آدم ها و تیم ها 
عوض می کنند، در نتیجه وقتی تیم افت داشته باشد و نتواند چرخش کند دولت 

چگونه می خواهد ریل عوض کند؟
این عضو کمیســیون برنامه و بودجه با اشاره به این که هنگامی که در بخش 
اقتصادی می گوییم دولت، در واقع منظور ما تیم اقتصادی دولت است، اظهار داشت: 
اعتقادام این است که این ها دچار یک مشکل شده اند و این مشکلات پیش بینی 
می شد یعنی پیش بینی می شد که منابع کشور پاسخگوی خرج و هزینه دولت هم 
نیســت و چون منابع کشور هزینه دولت را نمی تواند تامین کند دولت باید برود 
راهکارهای دیگری پیدا کند. راهکار هم ســرمایه گذاری بیرونی و داخلی است 

که می تواند اقتصاد ایران را نجات دهد که هر دو جا 
مغفول مانده و برنامه ای هم برایش ندارد.

وی یادآور شــد: به طور مثال در شــهر خود من 
مشاهده می کنید ۱۰ شــرکت بزرگ سالیان سال 
تعطیل هستند و هیچ کاری برای این ها نمی کنند 
هزاران میلیارد تومان ســرمایه آنجا افتاده اســت، 
با ســرمایه ای که آنجا افتاده است بگذارند بخش 

خصوصی بیاید.
کوچکی نــژاد خاطرنشــان کرد: چــرا از بخش 
خصوصی می ترسیم؟ بخش خصوصی که هیولا نیست! آدمی است که تلاش 
کرده و پول به دست آورده است؛ کنترلش کنند و مالیات و عوارض از آن بگیرند، 
این طرف دولت جیب خودش را پر کند و آن طرف هم بیاید تولید خودش را کند.

وی در گفت وگو با ایلنا یادآور شد: این نگاه وجود دارد که دولت می تواند اقتصاد 
ایــران را نگه دارد و دولت می تواند تولید بیش از ۶۰ درصد را انجام دهد، اما من 

معتقدم دولت ها در تولید همیشه پر هزینه و کم بهره هستند.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه در پاسخ به این که هنگامی که دولت سیزدهم 
روی کار آمد گفته شــد با توجه به یکدســتی دوات و مجلس می توانند جراحی 
اقتصادی انجام دهند و اقتصاد بیمار ایران را درمان کنند چرا این اتفاق نیفتاد، بیان 

کرد: چون جراحان، جراح نبودند!

رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران و روسیه 
با تاکید بر ضرورت عبور از دلار و سلطه آن 
گفت: ضروری اســت در میان کشورهای 
 عضو بریکس به یک راه حل مشترک از جمله

راه اندازی کانال مالی به جای ســوئیفت 
برسیم. این مســئله می تواند یک نمونه 
موفق برای تحقق بخشیدن به عدالت و 

امنیت جهانی باشد.
ابراهیم رضایی در نشست مشترک پارلمانی کشورهای 

عضو بریکس ضمن محکومیت حوادث تروریستی اخیر در روسیه و حمله به ساختمان 
کنسولگری جمهوری اسلامی ایران در سوریه، تروریسم دولتی و ناامنی بین المللی 
را یکی از مشکلات و چالش های مهم جهان خواند.وی در ادامه گفت: بدترین نوع 
تروریســم، تروریسم دولتی است. نمونه بارز این نوع از تروریسم را در نوار غزه شاهد 
هستیم که جنایات وحشیانه رژیم صهیونیستی و حمایت های آمریکا منجر به شهادت 
۳۳ هزار زن، مرد و کودک فلســطینی و تخریب بیش از ۳۰۰ هزار اماکن مسکونی 
و مراکز درمانی شــده است.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
افزود: در دورانی که جمهوری اســلامی ایران و فدراسیون روسیه با گروه تروریستی 
داعش در ســوریه مقابله می کردند، رژیم اشغالگر قدس و آمریکا با داعش همکاری 
داشتند؛ امیدوارم بتوانیم میان کشورهای عضو بریکس برای مقابله با تروریسم دولتی 

راه حل مشترکی ایجاد کنیم که تهدیدی علیه همه 
کشورهاست.وی همچنین بر ضرورت عبور از دلار و 
ســلطه آن تاکید کرد و گفت: ضروری است در میان 
کشورهای عضو بریکس به یک راه حل مشترک از 
جمله راه اندازی کانال مالی به جای سوئیفت برسیم. این 
مسئله می تواند یک نمونه موفق برای تحقق بخشیدن 
به عدالت و امنیت جهانی باشد.به گزارش ایسنا، نشست 
مشترک پارلمانی کشورهای عضو بریکس در خصوص 
مسائل بین المللی و هماهنگی برای دهمین مجمع 
پارلمانی بریکس که با حضور روســای مجالس کشورهای آن در تیرماه سال جاری 
برگزار می شود، روز پنج شنبه ۲۳ فروردین با سخنرانی ویاچسلاو والودین رئیس دومای 
دولتی، والنتینا ماتوینکو رئیس شورای فدراسیون روسیه و سرگئی لاوروف وزیر خارجه 
این کشــور آغاز شد.در این نشست روسیه به عنوان ریاست دوره ای مجمع پارلمانی 
بریکس، شعار تقویت چندجانبه گرایی برای توسعه عدالت و امنیت جهانی را برای این 
مجمع برگزید.روسای مجالس و وزیر خارجه روسیه در مراسم افتتاحیه این نشست، 
ضمن اشاره به چالش های موجود در عرصه بین المللی و مقابله با یکجانبه گرایی های 
قدرت های سلطه و غرب، بر لزوم تقویت همکاری های پارلمانی برای پیشبرد اهداف 
کشورهای عضو بریکس و تامین منافع همه طرف ها در زمینه های گوناگون به  ویژه 

اقتصادی و تجاری تاکید کردند.

جراحان اقتصادی جراح نبودند!
کوچکی نژاد عضو کمیسیون برنامه و بودجه:

رضایی: کانال مالی به جای سوئیفت راه اندازی شود
در مجمع پارلمانی کشورهای عضو بریکس

ناصر چمنی بیان کرد: متاسفانه در همین روزهای ابتدایی سال جدید شاهد افزایش بی رویه قیمت طلا 
هستیم و این مسئله خواه ناخواه روی قیمت شاخص ها و بازارهای دیگر تاثیر خود را می گذارد. با ادامه 
این روند، قیمت مصالح ساختمانی نظیر فولاد و سیمان نیز بالا می رود و در نهایت فنر قیمت مسکن به 

زودی رها خواهد شد.
نقش دولت در اعطای وام مسکن می تواند در قالب سیاست ها و برنامه های مسکن عمومی باشد. دولت ها در بسیاری از کشورها 
تلاش می کنند تا امکان دسترسی آسان به مسکن برای شهروندان خود را فراهم کنند. اعطای وام مسکن به افراد دارای درآمد متوسط 
و کمتر از متوسط که قادر به تأمین هزینه خرید یا ساخت مسکن خود نیستند، از راهکارهای معمول دولت ها برای حمایت از این افراد 
است.دولت می تواند وام هایی را با شرایط بازپرداخت مقرون به صرفه ارائه دهد. این وام ها معمولاً با بهره های کمتر  و مهلت های 
بازپرداخت بلندتری ارائه می شوند تا افراد بتوانند به راحتی قسط ها را پرداخت کنند.قوه مجریه قادر است تسهیلات مناسب مالی، مانند 
وام های بانکی با بهره های کمتر، به بانک ها ارائه دهد. این تسهیلات به بانک ها کمک می کند وام های مسکن را با شرایط بهتر به 
متقاضیان ارائه دهند.بنیاد مسکن انقلاب اسلامی به دستور امام خمینی )ره( در فروردین ماه ۱۳۵۸ تاسیس شد. بنیاد مسکن بر اساس 
اساسنامه و قوانین مصوب مجلس شورای اسلامی اهداف مشخصی را در دستور کار خود قرار دارد. به مناسبت سالروز بنیاد مسکن، 

گفت و گویی با ناصر چمنی، کارشناس بازار مسکن انجام دادیم که در ادامه می خوانید.
مهم ترین عامل تثبیت قیمت مسکن

ناصر چمنی درباره سیاست های دولت برای تثبیت قیمت مسکن و احتمال رشد نرخ ها در ۳ ماهه اول سال جدید گفت: برای ایجاد 
ثبات در بازار مسکن، نمی توان تنها به سیاست گذاری های دولت اکتفا کرد. اصلی ترین علت ثبات قیمتی مسکن در ماه های پایانی 
سال پیش، کاهش قدرت خرید مردم و پایین آمدن حجم معاملات بود. این اتفاق رکود کم سابقه ای را در بازار مسکن ایجاد کرد که 
به موجب آن، نرخ ها به ثبات نسبی رسید.او افزود: در سال گذشته و به ویژه در ۳ ماه پایانی، نوسانات ارزی چشمگیری شکل گرفت 
که اثر ناچیز آن را بر بازار مسکن مشاهده کردیم اما مشخصاً این اثرگذاری خیلی ملموس نبود. به باور من، نبودِ خریدار در بازار مسکن 
به ایجاد ثبات قیمتی منجر شد و حتی در برخی مناطق شاهد کاهش جزئی نرخ نیز بودیم.چمنی ادامه داد: نمونه این رخداد را در کشور 
ترکیه نیز نظاره گر بودیم که طی دو سال گذشته، بهای مسکن به شدت صعودی شد اما در اواخر سال میلادی گذشته، قیمت ها 
روند کاهشی پیدا کرد و شرایط بازار به کلی تغییر کرد. عدم توانایی برای خرید مسکن، مهم ترین عامل تثبیت قیمتی محسوب می 
شود و از این حقیقت آشکار نمی توان به سادگی عبور کرد.رئیس سابق کانون  عالی انجمن های صنفی کارگران تصریح کرد: دولت در 
طول سال گذشته کار خاصی برای بهبود بازار مسکن انجام نداد و پروژه های مطرح شده یکی پس از دیگری به بن بست خوردند.

چمنی خاطرنشان کرد: وعده های دولت در روزهای ابتدایی مانند ساخت یک میلیون مسکن پس از گذشت حدودا سه سال، به نتیجه 
خاصی نرسیده و از این حیث نقدهای جدی علیه رئیس جمهور و تیم اقتصادی او وارد است. کاهش سطح معاملات و ناتوانی اکثر 
مردم از خرید واحد مسکونی موردنظرشان موجب شد تا افزایش قیمت همیشگی را نداشته باشیم، وگرنه دولت نقشی در این ثبات ایفا 
نکرد.وی ضمن اشاره به تاثیر بازارهای مختلف بر بازار مسکن به گسترش نیوز گفت: متاسفانه در همین روزهای ابتدایی سال جدید 
شاهد افزایش بی رویه قیمت طلا هستیم و این مسئله خواه ناخواه روی قیمت شاخص ها و بازارهای دیگر تاثیر خود را می گذارد. با 
ادامه این روند، قیمت مصالح ساختمانی نظیر فولاد و سیمان نیز بالا می رود و در نهایت فنر قیمت مسکن به زودی رها خواهد شد.

وام های بی اثر دردی از مردم دوا نمی کند
این کارشناس حوزه مسکن یادآور شد: متاسفانه مسکن یک بازار به شدت تاثیرپذیر به حساب می آید و هرگونه تشنج و شوک به 
سایر بازارها می تواند بازار مسکن را تحت تاثیر قرار دهد. به عنوان مثال، نوسانات بازار ارز و افزایش نرخ دلار، اثر مستقیمی بر قیمت 
تمام شده مسکن دارد.چمنی در ارتباط با شرایط اعطای وام مسکن و ساز و کار مناسب این تسهیلات در سال جدید اظهار کرد: دولت 
پیش از هر اقدامی در این زمینه، باید در راستای بهبود وضعیت معیشتی مردم گام بردارد. متاسفانه در این مدت اقدام عملی و موثری از 
سوی وزارت راه و شهرسازی دولت سیزدهم صورت نگرفت.او در ادامه مطرح کرد: از دیدگاه من، تا زمانی که حقوق و دستمزد مردم 
متناسب سازی نشود، تسهیلات بخش مسکن با توجه به اقساط سنگینی که دارد، کاری از پیش نخواهد برد. بیش از ۵۰ درصد جامعه 

ما در بخش های صنعتی و با عنوان کارگر مشغول به کار هستند که عدد قابل توجهی به شمار می رود.
مبلغ وام مسکن باید بیشتر شود

تحلیلگر حوزه مسکن ادامه داد: این قشر بزرگ جامعه معیشت نابسامانی دارند و به طور کامل در زیر خطر فقر قرار گرفتند. تسهیلات 
مسکن با این مبالغ و شرایط اقساط و بازپرداخت آن، نمی تواند دردی از کارگران ما دوا کند. دولت باید این حقیقت را بپذیرد و مبالغ 
وام های مسکن را افزایش دهد.چمنی تاکید کرد: ضمن اینکه بازپرداخت وام ها نیز باید شرایط بهتر پیدا کند و بازنگری اساسی در 
این زمینه صورت گیرد. دولت طیف عظیمی از جامعه را با این سطح حقوق ها و تسهیلات نامطلوب، از خرید مسکن مورد نظرشان 
محروم کرده است. کارمندها نیز با وجود این وام ها و اقساطی که درنظر گرفته شده است، برای تهیه خانه با مشکلات و چالش های 
فراوانی دست و پنجه نرم می کنند. او در پایان گفت: مسکن تنها کالایی محسوب می شود که از طریق مداخله صحیح دولت می 
توان به حل معضلات مربوط به آن امیدوار بود. در قانون اساسی کشور نیز این مورد ذکر شده و اهمیت آن مورد تایید قرار گرفته 
است. مادامی که دولت وارد بازار مسکن نشود و از خود اراده جدی برای بهبود شرایط کلی آن نشان ندهد، باید روز به روز شاهد 

وخیم ترشدن اوضاع باشیم.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران ضمن تشریح دلایل تشدید 
کسری تراز تجاری در ســال ۱۴۰۲، بر لزوم تنوع بخشی به بازارها و 

کالاهای صادراتی تاکید کرد.
عباس آرگون در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که کسری صادرات غیرنفتی در سال ۱۴۰۲ به 
حدود ۱۷ میلیارد دلار رسید، اظهار کرد: کسری تراز تجاری غیرنفتی در ۱۰ سال اخیر به بالاترین 
میزان رسیده و یکی از مهم ترین دلایل این وضعیت این است که بخش عمده ای از صادرات 
غیرنفتی ایران محصولات پتروشیمی است که قیمت های جهانی آنها در سال گذشته کاهش 
داشته است. علاوه بر این بحث پیمان سپاری ارزی و اختلاف نرخ ارز نیمایی و بازار آزاد باعث 

کم اظهاری در حوزه صادرات شده است.
آرگون با بیان اینکه پیش اظهاری در حوزه واردات برای استفاده بیشتر از ارز ارزان تر هم عامل 
دیگر افزایش کسری تراز تجاری است، گفت: محدودیت های تحریمی هم همچنین بر افت 
صادرات اثر دارد و صادرکنندگان مجبور هستند کالاهای خود را از طریق واسطه ها به دست 
مصرف کننده نهایی برســانند. علاوه بر این قوانین و مقررات و عوارض صادراتی هم بر افت 
صادرات اثر داشته است.عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با اشاره به لزوم ثبات در حوزه 
تجارت خارجی، تصریح کرد: در شرایط تحریمی با کوچک ترین تغییرات در سیاست گذاری 
امکان از دست دادن برخی بازارهای صادراتی وجود دارد، چرا که مشتری منتظر تصمیم گیری 
شما نمی ماند و اگر نتواند رفتار مبدا را پیش بینی و برای بازه بلندمدت کالای مورد نیاز خود را 

تامین کند از شما عبور می کند.
وی با بیان اینکه نیاز تجار ثبات در سیاست گذاری و قوانین و مقررات تجارت خارجی است، 
اظهار کرد: توسعه صادرات نیازمند تنوع در بازارهای صادراتی است، البته در همین راستا اتفاقات 
خوبی مثل پیمان های بریکس و شانگهای محقق شده است.به گفته عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران تنوع کالاهای صادراتی موضوع دیگری است که باید در نظر گرفته شود و 
متناسب با نیاز مقصد کالاهای متنوع تولید شود. مدیریت بهای تمام شده اهمیت زیادی دارد و 

کالاها باید با کیفیت و قیمت مناسب در بازارهای صادراتی عرضه شوند.

فنر قیمت مسکن رها می شود
کارشناس بازار مسکن؛ این وام ها به درد کارگران نمی خورد

دلایل تشدید کسری تراز تجاری
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران عنوان کرد

در روی همان پاشنه می چرخد
صدای  پای گرانی مجدد اینترنت می آید

پــس از ادعای جدید وزیر ارتباطات در خصوص 
 افزایش ســرعت اینترنــت در خردادماه، حالا 
نگرانی ها از بابت افزایش قیمت مجدد بسته های 

اینترنتی بیش از پیش شده است.
علی رغم وعده های گوناگون وزارت ارتباطات مبنی بر بهبود 
کیفیت اینترنت، در روزهای ابتدایی سال جدید باز هم شاهد 
اختلالات همیشگی در فضای مجازی بودیم. بسیاری کاربران 
نسبت به سرعت اینترنت خود گلایه هایی را مطرح کردند و 
خواستار افزایش کیفیت اینترنت داخلی شدند.اختلال در اینترنت 
دقیقا در مقطعی رخ داد که مسئولان مربوطه از تعهد و افزایش 
کیفیت اینترنت سخن به میان آوردند اما در عمل بر همگان 
ثابت شد که آن وعده ها تا چی حدی پوچ و واهی بود.عیسی 
زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات روز شنبه گذشته 
در گفت و گویی از افزایش ۳۰ درصدی ســرعت اینترنت تا 
خردادماه خبر داد و اعلام کرد وزارتخانه برای دستیابی به این 
هدف مهم اراده جدی دارد. او در این رابطه گفت: »با افزایش 
تعرفه اپراتورها، تعهدی از اپراتورها گرفتیم؛ به این ترتیب که تا 
خرداد ســال ۱۴۰۳، ۳۰ درصد و تا پایان ســال، ۵۰ درصد به 
سرعت اینترنت اضافه شود.«زارع پور در ادامه افزود: »یکی از 

پروژه هایی که در مسیر حل مشکلات کمک می کند، پروژه 
فیبر نوری است که چهره ارتباطات ثابت ما را تغییر می دهد؛ 
چرا که بیش از ۱۰ ســال است که در انتهای جدول هستیم، 
اما با اجرای این پروژه به یک ســوم بالای جدول صعود پیدا 
می کنیم.«پروژه فیبر نوری، کلید واژه ای محسوب می شود 
که وزیر ارتباطات از اواسط سال گذشته تا به امروز بارها بر آن 
تاکید کرده است. این طرح برای بهبود کیفیت و سرعت اینترنت 
در دستور کار وزارتخانه قرار گرفته است اما تحلیگران این حوزه 

نسبت به خروجی این موضوع تردیدهایی دارند.
در روی همان پاشنه می چرخد!

در ابتدای هفته جاری خبری مبنی بر خروج شرکت ابرآروان 
)آروان کلاد( از لیســت تحریم های اتحادیه اروپا منتشر شد. 
اتحادیه اروپا پس از اعتراضات ســال ۱۴۰۱، شرکت ابر آروان 
را در لیســت تحریم های خود قرار داد. حال شرکت ابر آروان 
در یک بیانیه کوتاه اعلام کرد که تحریم ها بعد از شــکایت و 
ارائه مســتندات به دیوان دادگستری اروپا برداشته شده است. 
ابر آروان اتهامات وارده در این خصوص را از پایه بی اســاس 
اعلام کرد.در این زمینه، ابر آروان اظهار کرده که تنها به خدمات 
خود دسترسی و نظارت دارد و تنها قادر به قطع سرویس ابری 

کاربران خود است. اجرایی سازی حکم قضایی به معنای قطع 
سرویس ابری کاربران است و در حال حاضر مسئله فیلترینگ 
 CDN اینترنت مطرح نیست. این قطع سرویس در محصول
DNS / روی دامنه کاربر و در سرویس زیرساخت ابری، روی 
IP ابرک )سرور ابری( کاربر صورت می گیرد.با وجود این اتفاق 
و رفع تحریم ابرآروان، باز هم در روزهای گذشته شاهد اختلال 
در ســرورهای این شرکت بودیم که این مسئله به وضوح در 
سرعت و کیفیت ایترنت دیده شد. باید صبر کرد و دید که در 
روزهای آینده این مشکل برطرف می شود یا باز هم در روی 

همان پاشنه سابق خواهد چرخید.

اپراتورها به مراد دلشان رسیدند
در دی ماه ســال گذشته و پس از کش و قوس های فراوان، 
قیمت اینترنت افزایش پیدا کرد و اپراتورها به خواســته خود 
رســیدند. اپراتورهای تلفن همراه درخواستی را برای افزایش 
تعرفه های اینترنت ارائه دادند و وزارت ارتباطات نیز با این خواسته 
موافقت کرد و بسته های اینترنتی به طور رسمی گران شد.وزیر 
ارتباطات در حمایت از این تصمیم، اظهار کرد که وزارتخانه قصد 
دارد به اقشــار کم درآمد کمک کند. او ادعا کرد که تسهیلات 
مناســبی در اختیار این افراد قرار خواهد گرفت تا این افزایش 
قیمت بر آن ها تأثیر منفی نداشته باشد.بسیاری از کارشناسان 
معتقدند که گرانی اینترنت دسترسی طبقه ضعیف جامعه به این 
فضا را دشــوارتر از گذشته خواهد کرد. کیوان نقره کار در این 
باره به گسترش نیوز گفت: »با وقوع این اتفاق، دسترسی اقشار 
کم درآمد و آســیب پذیر جامعه به فضای مجازی محدودتر از 
گذشته می شود و در این مسئله تردیدی وجود ندارد. فارغ از این 
 موارد، حوزه های مربوط به سلامت و درمان ما نیز ممکن است 

آسیب های جبران ناپذیری را متحمل شوند.«
او ادامه داد: »افزایش هزینه ها و خارج از اولویت قرار گرفتن نیاز 
جامعه در خصوص تامین اینترنت باکیفیت با قیمت مناسب، تمام 

حوزه ها را به نوعی درگیر خواهد کرد. امکان حذف اینترنت برای 
اقشار ضعیف وجود دارد و نمی توان این واقعیت را کتمان کرد.«

ترس از افزایش قیمت مجدد
از آن جایــی که پس از هرگونه ادعایــی مبنی بر افزایش 
کیفیت و سرعت اینترنت، گرانی و رشد نرخ ها روی داده است، 
امیدواریم که در خردادماه و به بهانه افزایش کیفیت، قیمت ها 
افزایش پیدا نکند؛ بدیهی است که این افزایش کیفیت به واسطه 
افزایش قیمت دی ماه است، در حالی که مردم بابت اینترنت 
بی کیفیت، هزینه هایی بالایی را متقبل شدند.درخواست های 
مکرر اپراتورها برای افزایش قیمت بسته های اینترنتی نتیجه 
داد و در نهایت سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات با افزایش 
۳۴ درصد بسته های اینترنتی موافقت کرد. پس از این رخداد، 
بسته های اینترنتی اپراتورهای مختلف دستخوش تغییراتی شد. 
 بسته های جدید اینترنتی از تنوع جالبی برخوردار هستند و در 
آن ها تغییراتی نسبت به گذشته لحاظ شده است. ناگفته نماند 
که برخی از بسته های بلندمدت که قبل تر از این حذف شده 
بودند، بار دیگر در دسترس کاربران قرار گرفتند. درهرصورت 
تعرفه اینترنت پایه رشد قابل توجهی داشته و قیمت بسته های 

اینترنتی به شدت افزایش پیدا کردند.
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